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1	Geest			2	Woord				3	Sacrament		

	 Gemeente,	

	 Met	twee	woorden	spreken.	Dat	is	wel	zo	netjes.	Tegen	je	oma	zeg	je	
niet:	ja!	Maar,	ja	oma,	of:	alstublie>	oma.	Tegen	de	buurvrouw	zeg	je	niet:	nee!	
Maar,	nee	mevrouw.	Dat	leren	je	vader	en	je	moeder	je.	Met	twee	woorden	
spreken.	Dat	is	beleefd.	

	 Maar	ik	hoop	dat	je	vader	en	moeder	je	ook	nog	anders	met	twee	
woorden	leren	spreken.	Niet	omdat	dat	beleefd	is,	maar	omdat	dat	belangrijk	
is.	Als	het	gaat	over	het	geloof,	over	de	Bijbel.	Met	twee	woorden	spreken.		
Zonde	én	genade.	Wet	én	evangelie.	Hemel	én	hel.	Als	je	maar	één	van	die	
twee	woorden	zegt,	dan	gebeuren	er	echt	ongelukken.	Dat	is	levensbelangrijk.	
En	daar	hoort	ook	bij	dat	we	alJjd	spreken	over:	Geest	en	Woord.		

	 Dat	leren	we	van	zondag	25	vr	en	antw	65.	Waar	komt	het	geloof	
vandaan?	Van	de	Heilige	Geest,	Die	het	werkt	door	het	Evangelie,	door	het	
Woord.	Dus:	Geest	en	Woord.	Als	je	maar	één	van	de	twee	noemt	gaat	het	echt	
fout.	Ontspoor	je.		

	 Je	hoort	dat	wel	eens.	Je	komt	christenen,	kerkmensen,	tegen	die	
zeggen:	ja	de	Geest.	De	Heilige	Geest	moet	het	doen,	die	brengt	tot	geloof.	En	
zolang	die	het	niet	doet,	zal	ik	toch	maar	doorleven.	Ja,	je	kunt	me	wel	nodigen	
en	waarschuwen,	maar	dat	helpt	toch	niet	bij	me.	Zodra	de	Geest	het	doet,	zal	
ik	me	echt	wel	gaan	bekeren.	Maar	zolang	de	Geest	niet	ingrijpt,	ga	ik	door	
zoals	ik	doe.	Levensgevaarlijk.		

	 Of	je	hoort	het	andere:	Ja,	natuurlijk	geloof	ik.	Het	staat	toch	in	de	
Bijbel.	Het	Woord	zegt	het	toch.	Dus	natuurlijk	geloof	ik	dat	Jezus	voor	mij	is	
gestorven.	Dat	doe	je	toch	gewoon?	De	Bijbel	geloven	dat	je	een	kind	van	God	
bent.	Levensgevaarlijk.		

1	Geest	

	 Met	twee	woorden	spreken.	Geest	én	Woord.	Want,	zo	belijdt	de	
catechismus,	het	geloof	komt	van	de	Heilige	Geest.	En	dat	‘komen	van’	dat	
betekent:	wordt	gewerkt	door,	wordt	ingeplant	door.	Er	wordt	niet	bedoeld	dat	
de	Geest	helpt	om	te	geloven,	maar	dat	Hij	het	bewerkt.	Er	wordt	niet	bedoeld:	
‘mede	mogelijk	gemaakt	door….’	Zo	van,	natuurlijk	wil	je	dat	wel,	geloven.	
Natuurlijk	wil	je	het	wel.	Maar	je	kunt	het	niet	alJjd,	het	lukt	niet	alJjd.	De	
Heilige	Geest	moet	helpen.	Mede	mogelijk	gemaakt	door.		

	 Nee,	van	nature	willen	wij	niet.	We	kunnen	het	niet,	ja	dat	ook,	want	
het	is	zo	druk	en	je	wordt	er	zo	van	afgetrokken,	je	voelt	je	soms	zo	schuldig,	en	
dan	kun	je	het	haast	niet	geloven,	er	wordt	zo	aan	je	getrokken	en	daarom	kun	
je	niet	alJjd	overeind	blijven.	Maar	daar	zit	wat	onder,	achter,	in.	Dat	wij	niet	
willen.	We	willen	niet	denken	aan	de	eeuwigheid	en	Gods	gericht.	We	willen	
niet	denken	aan	eeuwige	dingen,	we	willen	het	hier	en	nu	vasthouden.	En	ja,	
we	willen	wel	naar	de	hemel	toe,	maar	op	onze	manier,	we	willen	niet	op	Gods	
manier	zalig	worden.	Dat	al	onze	werken	veroordeeld	worden,	dat	we	geen	
draad	goeds	hebben	in	onszelf,	dat	we	alle	dingen	schade	en	drek	moeten	



achten,	alle	eigengerechJgheid	laten	veroordelen.	En	dat	al	onze	
ongerechJgheden	eraan	moeten	geloven.	Bestreden	moeten	worden.	Al	onze	
zonden	aangepakt	en	beleden	en	bestreden.	Dat	willen	we	niet.	Dat	is	
brandhaard	van	verzet	en	onwil	die	in	ons	is,	die	wij	zijn.	We	slaan	onze	
zaligheid	af,	we	vechten	tegen	onze	zaligheid	in.	We	hebben	een	hekel	aan	
Gods	wet,	ja	en	ook	aan	Gods	Evangelie.	We	vechten	ons	liever	dood	om	
verloren	te	kunnen	gaan.	Dat	is	wat!		

	 Alleen	door	de	Heilige	Geest	komt	er	geloof!		

	 Daar	ziWen	drie	dingen	in	opgesloten.	Ten	eerste	die	van	ontdekking.	
Wat	is	het	voor	een	geloof	dat	ik	heb?	Als	dat	een	geloof	is	dat	nooit	strijd	
gee>,	dat	in	het	verlengde	ligt	van	mijn	gedachten	en	mogelijkheden,	dan	is	
het	niet	het	ware,	dat	is	het	schijn.	Wat	voor	geloof	hebt	u,	heb	jij?	Is	ons	
geloof	een	geloof	dat	niet	tegen	je	vlees	ingaat?	Dat	nooit	verzet	tegenkomt	in	
je?	Dat	nooit	afweer	ontmoet	en	basJonnen	in	je	leven?	Een	geloof	waar	je	
eigenlijk	de	Heilige	Geest	niet	voor	nodig	hebt	gehad	en	hebt.	Dan	is	het	schijn	
en	dan	bedrieg	je	jezelf	ermee.	We	moeten	vuurbang	zijn	voor	een	prediking	
die	dat	niet	benoemd	en	die	geloof	vanzelfsprekend	laat	zijn.	We	moeten	
vuurbang	zijn	voor	een	geloof	dat	niet	weet	van	ingewonnen	verzet	en	
overwonnen	weerstand.	Is	ons	geloof	ingewonnen	weerstand	en	overwonnen	
verzet?	Beproe>	uzelf	of	gij	in	het	geloof	zijt!	

	 Ten	tweede	is	er	de	lijn	van	vertroosJng.	Van	ontzaglijke	vertroosJng.	
Waar	ik	niet	kan	geloven,	sterker	nog:	waar	ik	merk	dat	mijn	hart	helemaal	niet	
op	geloof	zit	te	wachten.	Er	steeds	weer	zich	van	af	wil	maken.	O	als	ik	moet	
gaan	geloven,	dan	gebeurt	het	niet,	nooit.	Al	10	jaar	lang	niet,	al	20	jaar	lang	
niet,	al	40,	60,	80	jaar	lang	niet.	Want	mijn	hart	vraagt	er	niet	naar.	Maar	de	
Heilige	Geest	doet	het!	Hij	werkt	geloof.	En	dan	staat	er	ergens:	degene	die	niet	
wil,	gaat	willen,	degene	die	hard	is,	wordt	zacht	en	gevoelig,	degene	die	
weerspannig	is,	wordt	verlangend.	Dat	doet,	bewerkt	de	Heilige	Geest.	Er	is	
hoop!	O	HEERE,	schenk	mij	Uw	Heilige	Geest.	En	ik	zal	geloven,	ik	zal	de	
eeuwigheid	ernsJg	nemen,	ik	zal	verlangen	naar	Christus,	en	ik	zal	mezelf	
vernederen.	Dan	gebeurt	het	ook,	dan	kan	ik	het	ook.	U	kunt	zalig	worden!	Jij	
ook.	Iedereen.	Want	de	Heilige	Geest	werkt	geloof.	Ooit	wel	eens	ontzeWend	
dankbaar	voor	geworden?	Misschien	vanavond	wel.	HEERE,	het	kan	voor	mij.	
Uw	Geest	doet	het.	

	 En	in	de	derde	plaats	is	er	de	lijn	van	aanbidding.	Als	ik	geloof,	als	ik	
geloven	mag	in	Jezus	Christus.	Hoewel	mijn	geweten	me	aanklaagt	dat	ik	tegen	
al	Gods	geboden	gezondigd	heb	en	er	geen	van	heb	gehouden	en	nog	steeds	
tot	alle	boosheid	geneigd	ben,	nochtans,	en	toch	schenkt	God	mij	de	
genoegdoening,	gerechJgheid	en	heiligheid	van	Jezus	Christus,	als	ik	geloof,	dit	
geloof,	dan	is	dat	door	de	Heilige	Geest.	Want	nooit,	nooit	zou	ikzelf	hiervoor	
gevallen	zijn,	nooit	zou	ik	mezelf	hebben	overgegeven	aan	Hem.	Ik	zou	me	de	
eeuwige	dood	in	hebben	gevochten.	Doorgeleefd	hebben.	Het	is	door	de	
Heilige	Geest!	En	waarom?	Waarom	hee>	de	Heilige	Geest	mij	tot	geloof	
gebracht?	Omdat	de	Heere	Jezus	voor	mij	gestorven	is.	Mij	kocht	met	Zijn	
bloed,	voor	mij	sJerf	en	Zijn	leven	voor	mij	gaf	en	de	Geest	voor	mij	verwierf.	
En	waarom	deed	Hij	dat?	Omdat	Hij	mij	gekregen	hee>	van	Zijn	Vader	voor	de	
grondlegging	der	wereld,	omdat	Hij	mij	hee>	uitverkoren	in	eeuwige	liefde	uit	



heel	het	gevallen	menselijk	geslacht.	Dat	is	wel	kenmerk	van	het	echte:	
gelovigen	die	zo	dankbaar	zijn	voor	het	geloof.	Zo	verwonderd,	zo	God	
aanbiddend.		

	 Het	geloof	komt	van	de	Heilige	Geest.	Dat	is	het	eerste	van	de	twee	
woorden	om	onze	kinderen	te	leren.	Om	zelf	nooit	te	vergeten.	Om	in	de	kerk	
en	in	de	prediking	kostbaar	te	bewaren.	De	Heilige	Geest!		

2	Woord	

	 Maar…..met	twee	woorden	spreken.	Hoe	doet	de	Heilige	Geest	dat?	
Door	het	Woord.	Ouderwets	gezegd:	de	Geest	gebruikt	middelen.	De	Geest	
werk	middellijk.	Dat	doet	God	trouwens	alJjd.	Hij	laat	koren	groeien.	Hij	zorgt	
ervoor	dat	er	een	oogst	komt	van	het	land,	dat	de	mensen,	de	koeien	te	eten	
hebben.	Maar:	er	moet	wel	gezaaid	worden.	Het	land	moet	klaargemaakt	
worden	en	het	zaad	moet	in	de	grond	gezaaid	worden.	Anders	kun	je	op	je	
stoeltje	bij	een	stuk	grond	gaan	ziWen	tot	je	een	ons	weegt,	maar	er	groeit	geen	
maiskolf,	er	komt	geen	oogst.	God	werkt	middellijk.	Hij	gebruikt	het	zaad.			

	 Zo	ook	in	het	geestelijke.	De	Heilige	Geest	werkt	middellijk,	gebruikt	
middelen:	het	zaad	van	het	Woord.	Geest	en	Woord.	Nou	gaan	we	nog	iets	
precieser	lezen:	er	staat	niet,	door	het	Woord,	maar	door	het	Evangelie.	Dan	
moeten	we	even	weten.	De	Bijbel,	het	Woord,	bestaat	uit	twee	elementen.	
Wet	en	Evangelie.	En	in	zondag	2	ging	het	over	waaruit	kent	gij	uw	ellende:	Uit	
de	wet	Gods.	En	nu	in	zondag	25:	vanwaar	komt	het	geloof?	Van	de	Geest	Die	
het	Evangelie	gebruikt.	De	wet	om	je	zonden	te	laten	zien,	het	Evangelie	om	
geloof	in	Jezus	te	bewerken.	Wet	en	Evangelie.		

	 Wet	en	Evangelie.	In	de	wet	zegt	God:	gij	zult…	doe	dat….	En	dan	zal	Ik	
vrede	schenken.	En	zo	niet,	dan	ben	je	onder	de	vloek.	En	in	het	Evangelie	zegt	
God	Ik	heb	en	ik	zal.	Ik	heb	goede	bedoelingen	ermee.	En	Ik	zal	je	vrede	
schenken:	In	de	wet	zegt	God	‘gij	zult	voor	Mij…’	en	anders	is	er	vloek	In	het	
Evangelie	‘Ik	heb	goede	bedoelingen	en	Ik	heb	on_ermingen’en	‘Ik	zal	voor	u….’	
en	daarom	is	er	zegen.	In	de	wet	eist	God.	In	het	Evangelie	gee>	God.	

	 Hoe	verhouden	die	twee	zich,	hoe	moet	je	die	preken?	Ik	denk	even	
aan	een	dokter	die	een	infuus	komt	geven.	De	dokter,	die	een	naald	bij	zich	
hee>,	en	op	die	naald	een	infuus	met	vloeistof	die	geneest.	Die	naald	moet	
erin:	anders	komt	het	infuus	iet	je	lichaam	in.	Zonder	naald	kun	je	nooit	infuus	
inbrengen.	En	je	laat	je	prikken	door	de	naald.	Normaal	gesproken	niet	
natuurlijk:	als	iemand	naar	je	toekomt	op	straat	met	een	naald	en	die	wil	je	had	
of	arm	prikken,	dan	ruk	je	je	los.	Dat	laat	je	niet	gebeuren.	Dat	doet	pijn,	je	
loopt	weg.	Maar	omdat	die	naald	in	de	hand	van	de	dokter	is	en	omdat	er	een	
infuus	opzit	met	medicijn,	daarom	laat	je	het	gebeuren.					 	

	 Kijk,	de	wet	is	die	naald.	Die	moet	erin	in	je	leven.	Want	anders	komt	
het	infuus	van	het	Evangelie	nooit	je	hart	in.	Die	naald	moet	erin.	Van	wet,	
oordeel,	eeuwigheid.	Anders	blijf	je	het	Evangelie	maar	overbodig	vinden.	
Anders	worden	we	vatbaar	voor	een	Evangelie	dat	mensen	een	fijn	gevoel	
gee>,	dat	God	alJjd	bij	je	is,	dat	God	je	blijmaakt.	Maar	je	weet	niet	verlossing	
van	schuld	en	vloek.	En	je	weet	niet	van	een	Evangelie	dat	je	leert	verlangen	
naar	de	wet.	Je	krijgt	een	Evangelie	waarin	de	wet	geen	rol	meer	speelt.	Je	



doet	gewoon	waar	je	je	prebg	bij	voelt.	Je	luistert	naar	de	stem	van	je	hart.	En	
och,	kleding	dat	maak	ik	zelf	wel	uit,	daar	gaat	het	niet	om,	en	och	media,	daar	
ken	je	zelf	je	grenzen	wel	van.	Een	Evangelie	zonder	wet.	Gelovigen	zonder	
strijd	tegen	de	zonde	verwondering	over	redding	van	het	verderf.	Dat	is	
misleidend.	Mensen	kunnen	menen	in	te	gaan	maar	niet	blijken	te	kunnen:	
want	Jezus	zegt:	gij	werkers	der	ongerechJgheid.	Ga	weg.		

														Maar,	die	wet	op	zich,	los	van	het	Evangelie,	daar	loop	je	voor	weg.	Je	
vlucht	weg,	je	krijgt	een	hekel	aan	God.	Je	denkt,	kon	ik	maar	God	ontlopen,	
alJjd.	Kon	ik	de	wet	maar	uitschakelen,	dan	had	ik	geen	angst	en	pijn.	Maar	het	
Evangelie	betekent	twee	dingen.	Het	Evangelie	zegt:	de	wet	is	in	goede	handen.	
In	de	handen	van	Christus,	Die	je	wilt	genezen.	Die	je	wilt	zaligmaken.	Laat	die	
wet	toch	toe	in	je	leven.	Het	Evangelie	zegt:	God	is	die	dokter,	die	met	goede	
bedoelingen	die	naald	hanteert.	En	het	Evangelie	zegt:	er	zit	infuus	achter.	
Infuus	van	de	belo>e:	Ik	zal	het	doen.	Ik	zal	de	straf	dragen,	ik	zal	je	hart	
vernieuwen.	Zo	werkt	de	Heilige	Geest	door	het	Evangelie	geloof.	Buigen	voor	
Gods	wet,	overgave	aan	de	HEERE,	overgave	aan	Jezus.	Christus.		

	 Door	het	Evangelie	vlucht	niet	weg	voor	de	wet.	Laat	ik	de	naald	van	de	
wet	komen.	Diep	doordringen	in	mijn	leven.	Laat	ik	de	wet	uitspreken:	
schuldig,	onder	het	oordeel.	Door	het	Evangelie	vlucht	ik	tot	Christus.	Hij	zal	
mijn	straf	overnemen	en	dragen,	Hij	zal	mijn	hart	vernieuwen	en	de	zonde	
leren	haten.	Dat	betekent	ook	dat	de	wet	is	aangelegd	op	Christus.	De	wet	
hee>	maar	één	bedoeling:	zondaren	tot	Christus	leiden.	Als	dat	je	verlangen	is	
geworden,	als	dat	bewerkt	is,	dan	is	het	goed.	Je	zondekennis	is	echt	als	die	je	
tot	Christus	leidt.	

	 Het	Evangelie	zegt:	De	Heere	Jezus	is	gewillig	en	Hij	zoekt	het	goede	
voor	je,	ook	als	Hij	de	wet	hanteert.	En	het	Evangelie	zegt:	zondaren	zijn	
welkom	bij	Jezus,	in	Hem	is	verzoening	en	nieuw	leven.	Kom!	

	 Zo	bewerkt	de	Geest	dat:	door	het	Evangelie.	Door	het	Evangelie	laat	je	
de	wet	uitspreken	en	door	het	Evangelie	vlucht	je	tot	Christus,	vertrouw	je	je	
aan	Hem	toe.	Dat	houdt	ook	en	vooral	dan	ben	ik	verantwoordelijk.	Dan	is	het	
of	–	óf.	Want	het	Evangelie	komt	tot	ons.	Vanuit	het	Evangelie,	dus	met	goede	
bedoelingen	wordt	de	wet	gepreekt.	Je	doet	een	zonde.	God	verbiedt	dat.	En	je	
buigt	of	je	verzet	je.	Het	Woord	roept	tot	strijd.	En	je	verwerpt	dat	of	aanvaardt	
dat.	Het	Woord	wijst	een	zonde	aan.	En	je	belijdt	dat	of	ontkent	dat.	Je	doet	
wat.	Ga	je	weer	door	het	te	verwerpen?	Het	Evangelie	biedt	genade	aan.	En	je	
geloo>	dat	of	je	verwerpt	dat.	Het	Evangelie	roept	je	tot	Christus	en	je	komt	of	
je	bent	ongehoorzaam.	Het	is	één	van	beiden.	Blijf	je	dat	wantrouwen	en	
verdenken?	AlJjd	of-óf.		Daar	knarst	de	hemeldeur	in	zijn	scharnieren.	Dan	is	
het	binnen	komen	of	buiten	blijven.	Dan	is	het	beslissend	voor	de	eeuwigheid	
wat	er	gebeurt.	Bracht	het	Evangelie	ons	tot	overgave?	HEERE,	leer	mij	
aanvaarden,	buigen,	belijden,	geloven,	komen.	Bewaar	me	voor	verzeWen,	
verwerpen,	ongehoorzaam	zijn,	wegduwen.		

	 Dan	is	ongeloof	eigen	schuld.	Onbekeerd	blijven	eigen	verantwoorde-	
lijkheid.	Maar	geloof	is	werk	van	de	Heilige	Geest.	Door	Geest	en	Woord.	En	je	
gaat	bidden.	Bidden	voor	de	zondag,	bidden	als	je	je	Bijbeltje	leest.	Bidden	
voor	de	kerkdienst,	bidden	in	het	sJl	gebed	als	de	voorganger	onder	aan	de	
kansel	staat:	HEERE	zonder	Uw	Geest	doen	wij	niets	met	dat	Woord.	HEERE,	



uw	Geest.	Als	ik	Bijbel	lees,	naar	de	kerk	ga.	Opdat	ik	geloof.	Geloof	in	Uw	
goedheid,	geloof	in	Christus,	in	het	Evangelie	aangeboden.	

3	Sacrament	

	 Met	twee	woorden	spreken.	Geest	en	Woord.	Geest	en	Evangelie.	Zo	
bewerkt	de	Geest	het	geloof.	Maar	dat	niet	alleen,	de	Heilige	Geest	versterkt	
het	geloof	ook.	Want	dan	ben	je	er	nog	niet.	Sommige	mensen	denken	dat.	Als	
ik	nou	maar	geloof.	Dan	ben	ik	er.	Dan	ben	ik	klaar.	Niets	is	minder	waar.	Want	
geloof,	waar	geloof	is	geen	ijzeren	paal.	Die	zet	je	weg	in	de	grond,	en	die	staat	
er	en	die	in	één	keer	helemaal	aanwezig	en	blij>	alJjd	even	groot	en	sterkt.	
Nee,	geloof	is	een	boompje.	Dat	wordt	meestal	klein	geplant.	En…dat	kan	
groeien.	Als	het	voedsel	vindt	in	de	grond,	als	het	regent	op	zijn	Jjd.	Maar	als	
dat	er	niet	is,	dan	verdort	het	boompje,	het	wordt	slap	en	zwak	en	ster>	af.		

	 Dat	is	het	geloof.	Zo’n	boompje.	Onderhevig	aan	allerlei	invloeden.	Aan	
beproeving.	Denk	aan	Petrus	op	de	golven.	Die	de	wind	en	de	golven	ziet	en	hij	
zinkt	weg	in	kleingeloof.	Ik	verga.	In	beproevingen,	als	de	HEERE	Zich	verbergt.	
Beproevingen	van	tegenslagen,	van	langdurig	kruis.	

In	verzoekingen.	Van	overvolle	agenda’s	en	drukke	levens.	Van	leuke	
dingen	die	zondig	zijn.		

In	vervolgingen.	Als	het	me	wat	gaat	kosten.	Als	ik	voor	het	blok	wordt	
gezet	en	het	kost	me	mijn	werk,	mij	plek	in	de	groep,	mijn	huis,	mijn	vrijheid,	
het	kost	me	werkkampen	en	de	dood.	

	 In	aanvechJngen.	Als	al	mijn	schuld	op	me	afgol>	en	de	duivel	zegt:	het	
kan	niet,	het	mag	niet.	Je	hebt	de	zonde	tegen	de	Heilige	Geest	gedaan,	je	bent	
niet	uitverkoren,	je	bent	te	slecht.	Jij	wel.		

	 In	die	weersomstandigheden	ster>	het	boompje	af.	Dan	wordt	het	
geloof	klein	en	zwak.	Ja,	blij>	er	van	het	geloof	niet	veel	over.	Ja,	ik	leer	keer	op	
keer:	als	ik	het	geloof	moet	blijven	vasthouden	en	volhouden,	dan	gaat	het	
verkeerd.	Dan	houd	ik	het	niet	vol.	Als	het	van	mij	aiangt,	gaat	het	ten	onder.	
Ik	zou	het	zo	kwijtraken	en	eraan	geven.	Het	geloof	vasthouden,	het	geloof	
volhouden,	het	geloof	groot	en	sterk	laten	zijn,	dan	moet	de	Heilige	Geest	
doen.	De	Heilige	Geest	alleen.	Die	is	niet	alleen	nodig	om	tot	geloof	te	komen,	
maar	ook	en	net	zo	zeer	om	in	het	geloof	te	blijven.	En	al	helemaal	om	erin	
versterkt	te	worden	en	te	groeien.	De	Heilige	Geest.	Geloofsleven	is	zo’n	
aiankelijk	leven.	Zo’n	biddend,	smekend	leven.	Hoe	echter,	hoe	aiankelijker.		

	 Hoe	blij>	het	geloof	in	stand	en	wordt	het	versterkt?	Door	de	Heilige	
Geest!	En	daarom	zal	het	ook.	En	daarom	zal	het	geloof	niet	ophouden.	
Daarom	zal	ik	ook	aankomen.	Daarom	mag	ik	ook	verzekerd	zijn	dat	ik	zal	
volharden.	En	eeuwig	zal	leven	met	God.	Dat	geloven	overgaat	in	
aanschouwen.	En	dan	zal	ik	zo	verwonderd	zijn,	zo	verwonderd.	Dat	ik	hier	ben	
aangekomen.	Niet	ben	bezweken,	niet	ben	afgehaakt	en	afgevallen.	Halleluja.	
Loo>	de	HEERE.	

	 Maar….met	twee	woorden	spreken.	De	Heilige	Geest	onderhoudt	en												
versterkt	het	geloof.	Door	middel	van.	Het	Evangelie	en	de	sacramenten.	En	
dan	geldt	precies	hetzelfde.	Ook	dat	doet	de	Geest	middellijk.	Ook	daarvoor	



gebruikt	de	Geest	middelen.	Middelen	ja,	want	daar	gebruikt	Hij	ook	het	
Evangelie	voor.	Strikt	genomen	noemt	antwoord	65	dat	er	niet	bij,	maar	hij	
bedoelt	dat	wel.	En	de	Heilige	Geest	gebruikt	daarvoor	nog	een	ander	middel:	
de	sacramenten,	dus	de	Heilige	Doop	en	het	Heilig	Avondmaal.	

	 Dat	is	eigenlijk	ook	Evangelie.	Maar	dan	zichtbaar.	Want	het	Evangelie	
laat	ons	Jezus	horen	en	Zijn	gewilligheid.	De	sacramenten	laten	ons	Jezus	zien	
en	Zijn	gewilligheid.	Heilige	Doop:	water.	Dat	laat	ons	Jezus’	bloed	zien,	de	
vergeving	en	de	vernieuwing,	en	Zijn	gewilligheid,	maar	dan	heel	persoonlijk	
verbonden	met	mijn	naam.	Ontwijfelbaar	voor	mij	bedoeld.	Heilig	Avondmaal:	
brood	en	wijn.	Dat	laat	ons	Jezus’	lichaam	en	bloed	zien,	de	vergeving	en	de	
voeding,	en	Zijn	gewilligheid,	zo	zeker	als	ik	tot	Zijn	gedachtenis	eet	en	drink.	
Daardoor	onderhoudt	en	versterkt	de	Heere	het	geloof.	Het	boompje	blij>	
groen	en	groeit.	Overtuigd	van	Christus	gewilligheid	over	mijn	leven.		

	 Spelen	andere	dingen	dan	geen	rol?	De	gemeente,	gesprekken	met	
anderen,	samen	zingen	op	een	koor	bijvoorbeeld	of	een	jongerenavond?	Kun	je	
daar	ook	nog	heel	veel	aan	hebben?	Jazeker.	Daarin	klinkt	ook	het	Evangelie	
door.	Het	Evangelie	van	de	prediking	en	de	sacramenten	dar	ook	vertolkt	wordt	
in	liederen	die	je	zingt.	En…en	dat	is	ook	wel	belangrijk,	die	kunnen	dienen	iet	
zozeer	tot	versterking	maar	tot	genieJng	van	het	geloof.	En	dat	mag	ook.	
Verlangen	naar	geestelijk	genot,	Gods	nabijheid,	Christus	liefde	te	ervaren.	Dat	
mag	zeker,	alleen:	dan	is	je	geloof	niet	alJjd	sterk	geworden.	Vergelijk	het	
hiermee.	Je	hebt	een	klein	glaasje.	Met	water.	Nou	kun	je	dat	kleine	glaasje	van	
met	water	met	cola	vullen,	of	dubbeldrank.	Dan	geniet	er	veel	meer	van.	Al	is	
het	glaasje	klein,	het	smaakt	heerlijk.	Voor	even,	want	op	is	op.	En	morgen	is	
het	misschien	heel	anders.	Zit	je	helemaal	in	de	put	van	vertwijfeling.	Je	kunt	
ook	dat	glaasje	groter	maken.	Dan	smaakt	het	niet	lekkerder,	nog	steeds	zit	er	
water	in,	maar	het	is	wel	groter	geworden,	er	kan	wel	meer	in.	Morgen	ook	nog	
waarschijnlijk.	

	 Kijk,	dat	zijn	twee	dingen.	Dat	het	geloof	geniet.	Door	gesprekken,	
zingen,	en	ook	door	het	Evangelie	en	de	sacramenten.	Ook	al	blij>	het	klein.	
Maar	je	mag	even	genieten.	Maar	de	sacramenten	zijn	vooral	bedoeld	om	het	
geloof	te	versterken.	Groter	te	maken	en	te	laten	blijven.	Zodat	er	meer	in	kan,	
zodat	het	meer	aan	kan.	En	zeker	bij	de	sacramenten	is	dat	het	eerste	doel.	Het	
geloof	versterken.	De	overtuiging	dat	Christus	mij,	ook	mij,	tot	Zaligmaker	wil	
en	zal	zijn.	Dat	die	sterker	wordt,	vaster,	groter.	Dat	het	geloof	versterkt	wordt,	
dan	kan	het	meer	aan	in	beproevingen.	De	beproevingen	brengen	het	niet	aan	
he	wankelen.	Je	kan	het	er	allemaal	opleggen,	op	die	boom,	maar	hij	kan	het	
hebben.	Dat	het	geloof	standvasJger	wordt.	Het	kan	de	verzoeking	doorstaan	
en	de	vervolgingen	aan.	Het	buigt	niet	mee	met	de	wind,	maar	is	sterk	genoeg	
om	overeind	te	blijven	staan.	Ook	al	is	het	helemaal	alleen	in	een	kaal	
landschap.		En	dat	het	geloof	sterker	wordt.	Vrucht	draagt.	Meer	vrucht	draagt.	
Goede	werken	voortbrengt.	Aan	heiligheid	wint	en	vuriger	lee>	tot	Gods	eer.	
De	boom	draagt	vrucht.	30,	60,	100	voud.	Dat	is	door	de	sacramenten.		

	 Daar	gebruikt	de	Geest	de	sacramenten	voor.	Nee,	niet	vanzelf.	Niet	
alleen	het	middel	en	dan	gebeurt	het	wel.	Maar	biddend.	Je	doop	een	
levenlang	gebruiken:	Heere,	maak	het	waar,	Heere	vervul	het.	Wie	niet	
dagelijks	terugvalt	op	zijn	doop	doet	zichzelf	tekort.	Het	Heilig	Avondmaal	



derJen	weken	nabetrachten:	Heere,	maak	het	waar	wat	U	verzegeld	hebt,	dat	
U	mij	zult	voeden	en	onderhouden	omwille	van	Jezus’	lichaam	en	bloed.	Wie	
niet	dagelijks	de	HEERE	houdt	aan	Zijn	belo>e	bij	brood	en	beker	verzegelt,	
doet	zichzelf	te	kort.	

	 Zo	blij>	het	geloof	en	zal	het	vruchtdragen	en	zal	het	overgaan	in	
aanschouwen.	

																																																				Amen				

	 					

		


